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Komise alpinismu – zpráva za rok 2022 

předseda Dušan Janák 

V roce 2022 se činnost komise alpinismu soustředila na tři typy aktivit: Asi nejrozsáhlejší oblastí 

byly aktivity spojené s tříletým výcvikovým programem mladých alpinistů – Sokolíci. Tradiční 

aktivitou je organizace soutěže o Výstupy roku. Třetí oblastí byla aktivity vztahující se 

k (horo)lezeckému reprezentačnímu družstvu.  

1. SOKOLÍCÍ (ohlédnutí připravil Standa Mitáč) 

Tým mladých alpinistů realizoval v roce 2022 čtyři společné výjezdy – jeden zimní a dva letní. 

První týdenní výjezd proběhl na přelomu února a března na Chatu při Zelenom plese, Vysoké Tatry. 

Sokolíci se věnovali převážně mixovému a ledovému lezení pod vedením horského vůdce Radka 

Lienertha. Šest z osmi členů týmu se v terénu pohybovalo na skialpech. Během tohoto výjezdu 

bohužel došlo ke zranění Rosti Mikuše (zlomené zápěstní kůstky po pádu), které ho zhruba na rok 

vyřadilo z lezení. Poslední dva dny kurzu byly věnovány lavinové prevenci, kterou Sokolíkům 

i s praktickým vývikem zajistili místní horští vůdci Ján Kořínek a Martin Buliak. Sokolíci dostali 

také přednášku o první pomoci. Tým si celý týden užíval perfektního počasí a výborných 

sněhových podmínek. Akci organizoval a dokumentoval Standa Mitáč. 

 

První letní výjezd směřoval do Dolomit, pod jižní stěnu Marmolady. Sokolíci si vyzkoušeli 

průstupy dlouhými klasickými cestami – např. „Cesta přes rybu“, „Don Quijote“ a další. Některé 

týmy zažily svůj první bivak ve velké stěně. Sokolíky na tento výjezd doprovodil Dušan „Stoupa“ 

Janák. Akci organizoval a dokumentoval Lukáš Ondrášek, absolvent cyklu Sokolíků 2018–2020. 

 

Bigwallovému lezení byl zasvěcen i další týdenní kurz, který se konal koncem září ve švýcarském 

kantonu Ticino – cílem byla zhruba půlkilometrová stěna Poncione d'Alnasca. Mladé alpinisty 

tentokrát doprovázel Ondra Beneš, zřejmě nejzkušenější český lezec, co se bigwallového lezení 

týče. Na toto období poměrně chladné počasí (déšť se sněhem) však donutil tým po třech dnech 

lezení opustit základní tábor. Druhou polovinu týdne pak Sokolíci strávili lezením cest po vlastním 

jištění v tradiční oblasti Cadarese (Itálie). Akci organizoval a dokumentoval Standa Mitáč.  

 

Poslední výjezd Sokolíků proběhl v prosinci. Tým tentokrát obsadil Téryho chatu, v jejímž okolí se 

mladí alpinisté snažili lézt i v poměrně nepříznivé lavinové situaci, která se den ode dne zhoršovala. 

Tématem kurzu byl pohyb po horských hřebenech, aby se Sokolíci nebezpečným svahům vyhnuli. 

Toto téma měl zaštiťovat slovenský horolezec Michal Sabovčík (v roce 2013 tatranský hřeben 

přešel v zimě společně s Adamem Kadlečíkem), na poslední chvíli však svoji účast kvůli nemoci 

odvolal. Akci organizoval a dokumentoval Standa Mitáč. 

 

2. VÝSTUPY ROKU 

Slavnostní vyhlášení Výstupů roku, tj. nejlepších (horo)lezeckých výkonů českých horolezců za rok 

2021 se stalo opět součástí horolezeckého festivalu v Teplicích nad Metují. Nejlepší (horo)lezecké 

počiny roku 2021 byly v podobě nominací představeny na Jizerské 50 v únoru 2022, udělení 

ocenění pro ty opravdu nejlepší, se uskutečnilo v rámci Mezinárodního horolezeckého filmového 

festivalu v Teplicích nad Metují poslední srpnový víkend roku 2022. Tato změna – tj. představení 
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nominací na Jizerské 50 v únoru a slavnostní vyhlášení na MHFF v Teplicích n. Metují v srpnu – je 

výsledkem dlouhodobějších jednání v rámci ČHS i s organizátory teplického festivalu.  

Snahou komise je, aby se do hodnocení zapojili nejen ti, co si o těžkých výstupech udržují přehled 

zpovzdálí, ale i samotní lezci, kteří jsou momentálně "na špici". I když jsou Výstupy roku "soutěží", 

ve stávajícím složení komise alpinismu to vnímáme spíše jako takovou malou slavnost, kterou si 

horolezci "oslaví" a připomenou nejpovedenější výstupy uplynulé sezóny. Nesmíme zapomínat také 

na informační hodnotu celé aktivity pro historiografii českého horolezectví.  

Hodnocení výstupů se účastnil přibližně 15členný panel expertů složený z oceněných v minulém 

kole soutěže a nezávislých hodnotitelů z řad zkušených sportovních lezců i alpinistů a z vedení 

ČHS: Za vedení ČHS: Jan Bloudek, Petr Resch; Za komisi alpinismu: Sylva Talla, Dušan Janák, 

Pavel Vrtík, Standa Mitáč; Za horolezecká média: Martin Stolárik (Montana); Za oceněné 

z minulého ročníku soutěže: Ondra Tůma, Matěj Svojtka, Adam Ondra, Lukáš Ondrášek; Externí 

hodnotitelé: Tomáš Pilka (bouldering, sportovní lezení), Pavel Weisser (sportovní lezení – 

velehory), Franta Čepelka (hory), Alena Čepelková (hory) Vašek Šatava (bouldery, sportovní 

lezení, hory, velehory). 

 

Jedenkrát bylo uděleno ocenění Výstup roku* za Himalájský prvovýstup Nebeská past dvojici 

Marek Holeček, Radek Groh; tři Výstupy roku (ve sportovním lezení cesta Taurus 9b od Adama 

Ondry a dva bouldery přelezené Martinem Stráníkem (Black Panther 8C, Double Backflip 8C/C+)- 

V podstatě ve všech kategoriích bylo uděleno dohromady 11 Čestných uznání. 

 

3. REVITALIZACE REPREZENTAČNÍHO DRUŽSTVA 

S minimálním rozpočtem pokračovala i v roce 2022 činnost reprezentačního družstva ČHS. 

Z čtyřicetitisícového rozpočtu byla podpořena jedna himalájská expedice vedená Zdenkem Hákem, 

jeden výjezd do středních hor oblast Mont Blancu (František Bulička), jeden sportovně lezecký 

výjezd (Vojta Trojan) a jeden boulderistický výjezd (Martin Stráník). 

V červnu se v oblasti Adršpachu uskutečnilo setkání alpinistů, s cílem uskutečňování společných 

akcí a předávání zkušeností mezi členy reprezentačního družstva jmenovaného jednak na základě 

ocenění v soutěži Výstupy roku a jednak na základě dlouhodobých (horo)lezeckých výsledků, 

mladými alpinisty – Sokolíky, zkušenými matadory i začínající mládeží. 

Pro členy reprezentačního družstva a pro tým Sokolíků se podařilo zajistit možnosti tréninku na 

vybraných stěnách v Praze (Jungle), Brně (Hudy, Hangár) a ve Zlíně (Vertikon).  

V roce 2022 se začala připravovat expedice mimoevropského charakteru, která by se uskutečnila 

v roce 2023. Hlavní skupinou jsou Sokolíci a rok 2023 ukáže, zda a kdo další se k nim ještě přidá. 

 

4. OSTATNÍ 

V posledním čtvrtletí roku byla pod komisi alpinismu přičleněna komise mládeže.  Jestli sloučení 

KA a KM bude mít i věcné důsledky v propojení aktivit dříve samostatných komisí ukáže až rok 

2023. 

 


